

## 课程名称: 语言学流派

### 教材:

刘润清 (编著), 1995, 《西方语言学流派》。北京: 外语教学与研究出版社。  
刘润清、封宗信, 2003, 《语言学理论与流派》。南京: 南京师范大学出版社。

### 推荐英文书目:

Bloomfield, L. 2001. *Language*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.  
Chomsky, N. 2001. *Knowledge of Language: Its Nature, Origin and Use*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.  
Halliday, M. A. K. 2001. *Language as Social Semiotic*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.  
Robins, R. H. 1967. *A Short History of Linguistics*. Bloomington: Indiana University Press.  
Sampson, G. 1980. *Schools of Linguistics*. Stanford: Stanford University Press.  
Sapir, E. 2001. *Language: An Introduction to the Study of Speech*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.  
Saussure, F. de. 2001. *Course in General Linguistics*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

### 推荐中文书目:

封宗信 (编著), 2006, 《现代语言学流派概论》。北京: 北京大学出版社。  
胡明扬 (主编), 1999, 《西方语言学名著选读》。北京: 中国人民大学出版社。  
蓝纯 (主编), 2007, 《语言导论》。北京: 外语教学与研究出版社。  
刘润清、崔刚 (主编), 《现代语言学名著选读》。北京: 外语教学与研究出版社。  
刘润清, 2011, 《刘润清选集》。北京: 外语教学与研究出版社。  
赵世开 (主编), 《美国语言学简史》。上海: 上海外语教育出版社。

课程名称: 语音学与音系学

推荐英文书目:

Carlos Gussenhoven, Haike Jacobs. 2011. *Understanding Phonology*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

Peter Ladefoged. 2009. *A Course in Phonetics*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

Peter Roach. 2000. *English Phonetics and Phonology: A Practical Course (Second Edition)*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

**课程名称：** 文体学

**教材：**

徐有志，2005，《英语文体学教程》。北京：高等教育出版社。

**推荐书目：**

秦秀白，2002，《文体学概论》。长沙：湖南教育出版社。

王守元，2000，《英语文体学要略》(English Version)。济南：山东大学出版社。

张德禄，2005，《语言的功能与文体》。北京：高等教育出版社。

课程名称: 语义学

### 教材:

Saeed, J. I. 2000. *Semantics*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

### 推荐英文书目:

Allan, K. 1986. *Linguistic Meaning* (Vol. 1 & 2). London: Routledge & Kegan Paul.

Cruse, D. A. 1986. *Lexical Semantics*. Cambridge: Cambridge University Press.

Leech, G. 1974. *Semantics*. London: Penguin Books Ltd.

Lycan, W. G. 2000. *Philosophy of Language: A Contemporary Introduction*. London: Routledge.

Lyons, J. 2000. *Linguistic Semantics: An Introduction*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

Morris, M. 2007. *An Introduction to the Philosophy of Language*. Cambridge: Cambridge University Press.

Palmer, F. R. 1981. *Semantics*. Cambridge: Cambridge University Press.

### 推荐中文书目:

陈嘉映, 2003, 《语言哲学》。北京: 北京大学出版社。

李福印, 2007, 《语义学概论》。北京: 北京大学出版社。

束定芳(编著), 2000, 《现代语义学》。上海: 上海外语教育出版社。

束定芳(编著), 2008, 《认知语义学》。上海: 上海外语教育出版社。

王寅, 2001, 《语义理论与语言教学》。上海: 上海外语教育出版社。

伍谦光, 1988, 《语义学导论》。长沙: 湖南教育出版社。

课程名称: 语用学

### 教材:

Yule, George .1996. *Pragmatics*. Oxford: Oxford University Press.

Peccei, Jean Stilwell .1999. *Pragmatics*. London: Routledge.

Chen, Xinren. 2009. *A New Coursebook in Pragmatics*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

### 推荐英文书目:

Austin, John L. 1962/1968. *How to Do Things with Words*. Cambridge, Mass: Harvard University Press. (A classic work)

Blum-Kulka, Shoshana, Juliane House & Gabriele Kasper. 1989. *Cross-Cultural Pragmatics: Requests and Apologies*. Norwood, New Jersey: Ablex Publishing Corporation.

Brown, Penelope & Stephen Levinson. 1987. *Politeness: Some Universals in Language Usage*. Cambridge: Cambridge University Press.

Grundy, Peter. 2000. *Doing Pragmatics (2<sup>nd</sup> edition)*. New York: Oxford University Press. (A recent textbook in the UK.)

Huang, Yan. 2007. *Pragmatics*. Oxford: Oxford University Press.

Kasper, Gabriele & Shoshana Blum-Kulka (eds.). 1993. *Interlanguage Pragmatics*. Oxford: Oxford University Press.

Leech, Geoffrey N. 1983. *Principles of Pragmatics*. New York: Longman Group Limited. (the first textbook ever published about pragmatics, not only in the UK but also the world over)

Levinson, Stephen C. 1983. *Pragmatics*. Cambridge: Cambridge University Press. (the first textbook on pragmatics with an anglo-american perspective, a micro one or pragmalinguistic one)

Mey, Jacob L. 2001. *Pragmatics: An Introduction (2<sup>nd</sup> edition)*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

Rose, Kenneth R. & Gabriele Kasper. 2001. *Pragmatics in Language Teaching*. Cambridge: Cambridge University Press.

Sperber, Dan & Deirdre Wilson. 1995. *Relevance: Communication & Cognition (2<sup>nd</sup> edition)*. Oxford: Blackwell Publishing. (the text that sets the framework of cognitive pragmatics or a cognitive approach to language use.)

Thomas, Jenny. 1995. *Meaning in Interaction: An Introduction to Pragmatics*. London: Longman Group Limited.

Verschuieren, Jef. 2000. *Understanding Pragmatics*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press. (A text that reconsiders the nature and function of pragmatics, i.e. regarding it as a perspective into language and language use.)

### 推荐中文书目:

何兆熊, 2000, 《新编语用学概要》。上海: 上海外语教育出版社。

姜望琪, 2000, 《语用学——理论与应用》。北京: 北京大学出版社。

- 何自然, 2000, 《语用学与英语学习》。上海: 上海外语教育出版社。
- 何自然、陈新仁, 2004, 《当代语用学》。北京: 外语教学与研究出版社。
- 何自然、冉永平, 2006, 《语用学概论》(修订本)。长沙: 湖南教育出版社。
- 钱冠连, 2002, 《汉语文化语用学》(第二版)。北京: 清华大学出版社。

## 课程名称: 研究设计与统计

### 教材:

Seliger, W. & Shohamy, E. 1999. *Second Language Research Methods*. Shanghai: Foreign Language Education Press.

McDonough, J. & McDonough, S. 1997. *Research Methods for English Language Teachers*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

### 推荐英文书目:

Brown, J. D. 1988. *Understanding Research in Second Language Learning: A Teacher's Guide to Statistics and Research Design*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

Freeman, D. L. & Long, M. H. 2000. *An Introduction to Second Language Acquisition Research*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

Hatch, E. & Lazarson, A. 1990. *The Research Manual: Design and Statistics for Applied Linguistics*. Boston: Heinle & Heinle Publishers.

Michael, J. W. 1998. *Action Research for Language Teachers*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

Wen, Q-F. 2001. *Applied Linguistics: Research Methods and Thesis Writing*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

Woods, A., Fletcher, P. & Hughes, A. 1986. *Statistics in Language Studies*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

### 推荐中文书目:

陈向明, 2000, 《质的研究方法与社会科学研究》。北京: 教育科学出版社。

韩宝成, 2000, 《外语教学科研中的统计方法》。北京: 外语教学与研究出版社。

李绍山, 2008, 《语言研究中的统计学》。西安: 西安交通大学出版社。

刘润清, 1999, 《外语教学中的科研方法》。北京: 外语教学与研究出版社。

秦晓晴, 2003, 《外语教学研究中的定量数据分析》。武汉: 华中科技大学出版社。

## 课程名称 语料库语言学

### 教材:

- Biber, Douglas, Susan Conrad, and Randi Peppen. 1998. *Corpus Linguistics*. Cambridge University Press.
- Susan Hunston. 2002. *Corpora in Applied Linguistics*.
- Lynne Bowker and Jennifer Pearson. 2002. *Working with Specialized Language— A Practical guide to using corpora*.

### 推荐英文书目:

- Sinclair, John. 1991. *Corpus, concordance, collocation*. Oxford University Press.
- Tony McEnery & Andrew Wilson. 1996. *Corpus Linguistics*. Edinburgh University Press.
- Guy Aston and Lou Burnard. 1998. *The BNC Handbook*. Edinburgh University Press.
- Lynne Bowker & Jennifer Pearson. 2002. *Working with Specialized Language—A practical guide to using corpora*. Routledge.
- Stubbs, Michael. *Text and corpus analysis: computer assisted studies of language and culture*. UK: Cambridge. USA: Blackwell Publishers
- Graeme Kennedy. 2000. *An Introduction to Corpus Linguistics*. Foreign language Teaching and Research Press.
- Karin Aijmer & Bengt Altenberg. 1991. *English Corpus Linguistics*. Longman.
- Anne Wichmann. 1997. *Teaching and Language corpora*. Longman London and New York.

### 推荐中文书目:

- 杨惠中, 2002, 语料库语言学导论。上海: 上海外语教育出版社。
- 王建新, 2005, 计算机语料库的建设与运用。北京: 清华大学出版社。
- 梁茂成, 2010, 语料库应用教程。北京: 外语教学与研究出版社。



课程名称: 词汇学

### 教材:

汪榕培, 2002, 《英语词汇学高级教程》。上海: 上海外语教育出版社。

### 推荐英文书目:

- Aitchison, J. 2003. *An Introduction to the Mental Lexicon*. Malden MA: Blackwell.
- Aitchison, J. 1987. *Words in the Mind: an Introduction to the Mental Lexicon*. Oxford: Oxford University Press.
- Allen, V. F. 1983. *Techniques in Teaching Vocabulary*. Oxford: Oxford University Press.
- Bejoint, H. 2000. *Modern Lexicography: An Introduction*. Oxford: Oxford University Press.
- Carter, R. 1998. *Vocabulary: Applied Linguistic Perspectives*. London & New York: Routledge.
- Coady, J & Huckin T (eds). 1996. *Second Language Vocabulary Acquisition*. Cambridge: Cambridge University Press.
- Fernando, C. 1996. *Idioms and Idiomaticity*. Oxford: Oxford University Press.
- Gairns, R. & Redman. S. 1986. *Working with Words: A Guide to Teaching and Learning Vocabulary*. Cambridge: Cambridge University Press.
- Hatch, E. & Brown C. 2003. *Vocabulary, Semantics and Language Education*, Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.
- Matthews, P. H. 1991. *Morphology*. Cambridge: Cambridge University Press.
- Michael, McCarthy. 1990. *Vocabulary*. Oxford: Oxford University Press.
- Nation, I. S. P. 1990. *Teaching and Learning Vocabulary?* Newbury House Publishers
- Nattinger, J. R. & Decarrico. J. S.1992. *Lexical Phrases and Language Teaching*. Oxford: Oxford University Press.
- Poole, S.C. 2000. *An Introduction to Linguistics*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.
- Schmitt, N. & McCarthy, M. (eds). 1997. *Vocabulary: Description, Acquisition and Pedagogy*, Cambridge: Cambridge University Press.
- Schmitt, N. 2000. *Vocabulary in Language Teaching*. Cambridge: Cambridge University Press.
- Singleton, D. 1999. *Exploring Second Language Mental Lexicon*. Cambridge: Cambridge University Press.
- Thornbury, S. 2002. *How to Teach Vocabulary?* Pearson.
- Yule, G. 2000. *The Study of Language*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

### 推荐中文书目:

- 陈文伯, 2005, 《英汉成语对比与翻译》。北京: 世界知识出版社。
- 冯世梅, 2002, 《英语词汇学》。北京: 水利水电出版社。
- 李平武, 2003, 《英语词缀与英语派生词》。北京: 外语教学与研究出版社。

- 林承璋, 刘世平, 2005, 《英语词汇学引论》。武汉: 武汉大学出版社。
- 骆世平, 2006 《英语习语研究》。上海: 上海外语教育出版社。
- 平洪、张国扬, 2009, 《英语习语与英美文化》。北京: 外语教学与研究出版社。
- 汪榕培, 卢晓娟, 1997, 《英语词汇学教程》。上海: 上海外语教育出版社。
- 汪榕培, 1997, 《英语词汇学高级教程》。上海: 上海外语教育出版社。
- 汪榕培, 王之江, 2005, 《英语词汇学教程读本》。上海: 上海外语教育出版社。
- 汪榕培(等), 2006, 《英语词汇学高级教程读本》。上海: 上海外语教育出版社。
- 汪榕培, 2012, 《英语词汇学研究》。上海: 上海外语教育出版社。
- 王文斌, 2001, 《英语词汇语义学》。杭州: 浙江教育出版社。
- 王文斌, 2005, 《英语词法概论》。上海: 上海外语教育出版社。
- 张华, 2008, 《实用英语词汇学》。北京: 北京大学出版社。
- 张维友, 2004, 《英语词汇学教程》。武汉: 华中师范大学出版社。

**课程名称:** 第二语言习得

**教材:**

Saville-Troike, M. 2005/2008. *Introducing second language acquisition*. Beijing: FLTRP & Cambridge: CUP. 《二语习得引论》

**推荐英文书目:**

Ellis, R. 1994/1999. *The study of second language acquisition*. Shanghai: Foreign Language Education Press & Oxford: OUP.

Ellis, R. 1997/2000. *Second language acquisition*. Shanghai: Foreign Language Education Press; Oxford: OUP.

Scovel, T. 1998/2000. *Psycholinguistics*. Foreign Language Education Press; Oxford: OUP. 《心理语言学》

Scovel, T. 2001/2004. *Learning new languages: A guide to second language acquisition*. Beijing: FLTRP & Cengage Learning.

Larsen-Freeman, D. & M. H. Long. 1991/2000. *An introduction to second language acquisition research*. Beijing: FLTRP & Longman.

Cook, V. 2008/2011. *Second language learning and language teaching* (4<sup>th</sup> ed.). Beijing: FLTRP & Hodder Education.

**推荐中文书目:**

文秋芳（编著），2010，《二语习得重点问题研究》。北京：外语教学与研究出版社。

杨连瑞、张德禄（等），2007，《二语习得研究与中国外语教学》。上海：外语教育出版社。

**课程名称:** 认知语言学

**教材:**

Ungerer, F. & J. Schmid. 2001. *An Introduction to Cognitive Linguistics*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

**推荐英文书目:**

- Croft, W. & Cruse, D. A. 2004. *Cognitive Linguistics*. Cambridge: Cambridge University Press.
- Evans, V. 2004. *The Structure of Time*. Benjamins: John Benjamins.
- Evans, V. & Green, M. 2006. *Cognitive Linguistics: An Introduction*. Edinburgh: Edinburgh University Press.
- Fauconnier, G. 1994. *Mental Spaces: Aspects of Meaning Construction in Natural Language*. Cambridge: The MIT Press.
- Fauconnier, G. & Turner, M. 2002. *The Way We Think: Conceptual Blending and the Mind's Hidden Complexities*. New York: Basic Books.
- Geeraerts, D. & H. Cuyckens. 2007. *The Oxford Handbook of Cognitive Linguistics*. Oxford: Oxford University Press.
- Lakoff, G. & M. Johnson. 1980. *Metaphors We Live By*. Chicago: University of Chicago Press.
- Lakoff, G. 1987. *Women, Fire and Dangerous Things*. Chicago: University of Chicago Press.
- Lakoff, G. & M. Turner. 1989. *More than Cool Reason*. Chicago: University of Chicago Press.
- Langacker, R. W. 1987. *Foundations of Cognitive Grammar*. Vol. 1: *Theoretical Prerequisites*. Stanford: Stanford University Press.
- Langacker, R. W. 1999. *Grammar and Conceptualization*. Berlin: Mouton de Gruyter.
- Stockwell, P. 2002. *Cognitive Poetics: An Introduction*. London: Routledge.
- Talmy, L. 2000. *Toward A Cognitive Semantics*. Massachusetts: The MIT Press.
- Taylor, J. R. 2001. *Linguistic Categorization: Prototypes in Linguistic Theory*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

**推荐中文书目:**

- 程琪龙, 2006, 《概念框架和认知》。上海: 上海外语教育出版社。
- 高原, 2003, 《照应词的认知分析》。北京: 外语教学与研究出版社。
- 蓝纯, 2003, 《从认知角度看汉语和英语的空间隐喻》。北京: 外语教学与研究出版社。
- 李福印(编著), 2008, 《认知语言学概念》。北京: 北京大学出版社。
- 刘正光, 2006, 《语言非范畴化: 语言范畴化理论的重要组成部分》。上海: 上海外语教育出版社。
- 刘正光, 2007, 《隐喻的认知研究: 理论与实践》。长沙: 湖南人民出版社。
- 卢植(编著), 2006, 《认知与语言: 认知语言学引论》。上海: 上海外语教育出版社。
- 沈家煊, 2009, 《认知与汉语语法研究》。北京: 商务印书馆。
- 石毓智, 2006, 《语法的概念基础》。上海: 上海外语教育出版社。
- 束定芳, 2000, 《隐喻学研究》。上海: 上海外语教育出版社。

王文斌，2007，《隐喻的认知构建与解读》。上海：上海外语教育出版社。

王寅，2006，《认知语法概论》。上海：上海外语教育出版社。

王寅，2007，《认知语言学》。上海：上海外语教育出版社。

张辉、卢卫中，2010，《认知转喻》。上海：上海外语教育出版社。

赵艳芳，2001，《认知语言学概论》。上海：上海外语教育出版社。

课程名称: 英语教学理论与实践

### 教材:

Johnson, K. 2002. *An Introduction to Foreign Language Learning and Teaching*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

Harmer, J. 1998. *How to Teach English*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

### 推荐英文书目:

Celce-Murcia, M. (ed.) 2001. *Teaching English as a Second or Foreign Language*. Boston: Heinle & Heinle.

Freeman, D. L. 2000. *Techniques and Principles in Language Teaching*. Oxford: Oxford University Press.

Gebhard, J. G. 1996. *Teaching English as a Foreign or Second Language: A Teacher Self-development and Methodology Guide*. Ann Arbor: The University of Michigan Press.

Hadley, A. O. 2009. *Teaching English in Context*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

Hubbard, P. et al. 1994. *A Training Course for TEFL*. Oxford: Oxford University Press.

Long, M. & J. C. Richards. 2006. *Methodology in TESOL: A Book of Readings*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press. Munby, J. 1978. *Communicative Syllabus Design*. Cambridge: Cambridge University Press.

Richards, J. C. 1996. *Reflective Teaching in Second Language Classrooms*. Cambridge University Press.

Richards, J. C. & W. A. Renandya. (eds). 2002. *Methodology in Language Teaching*. Cambridge: Cambridge University Press.

White, R. V. 1982. *The English Teacher's Handbook: A short guide to English Language Teaching*. London: Harrap.

### 推荐中文书目:

胡文仲, 1989, 《英语的教与学》。北京: 外语教学与研究出版社。

课程名称: 心理语言学

**教材:**

Carroll, W. D. 2008. *Psychology of Language*. Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press.

**推荐英文书目:**

Pinker, Steven. 2007. *The Stuff of Thought: Language as a Window into Human Nature*. New York: Viking.

Aitchison, Jean. 2003. *Words in the Mind: An Introduction to the Mental Lexicon*. Oxford: Blackwell.

Field, John. 2003. *Psycholinguistics*. London and New York: Routledge.

Harley, Trevor. 2001. *The Psychology of Language: From Data to Theory*. Hove and New York: Psychology Press Ltd.

Steinberg, Danny, Hiroshi Nagata and David Aline. 2001. *Psycholinguistics: Language, Mind and World. 2nd Edition*. Harlow: Longman.

Aitchison, Jean. 1998. *The Articulate Mammal: An Introduction to Psycholinguistics (4th Edition)*. London and New York: Routledge.

**推荐中文书目:**

桂诗春, 2000, 《新编心理语言学》。上海: 上海外语教育出版社。

**课程名称:** 对比语言学

**教材:**

James, Carl. 1980. *Contrastive Analysis*. Harlow: Longman.

许余龙 (编著), 2010, 《对比语言学》(第2版)。上海: 上海外语教育出版社。

**推荐英文书目:**

Altenberg, B. and S. Granger (eds.). 2002. *Lexis in contrast: Corpus-based approaches*. Amsterdam: John Benjamins.

Blum-Kulka, S. J. House and G. Kasper (eds.) 1989. *Cross-cultural pragmatics: requests and apologies*, Norwood, NJ: Ablex.

Connor, U. *Contrastive Rhetoric*. 1996. Cambridge: Cambridge University Press.

Gonzalez, M. L. Mackenzie and E. Alvarez. 2008. *Current trends in contrastive linguistics: functional and cognitive perspectives*. Amsterdam: John Benjamins.

Granger, S. J. Lerot and S. Petch-Tyson. 2003. *Corpus-based approaches to contrastive linguistics and translation studies*. Amsterdam: Rodopi. (Beijing: Foreign Language Teaching and Research Press. 2007)

Fisiak, J. 1981. *Contrastive Linguistics and the Language Teacher*. Oxford: Pergamon Press.

Fisiak, J. 1984. *Contrastive Linguistics: Prospects and Problems*. Berlin: Mouton.

Fisiak, J. 1990. *Further Insights into Contrastive Analysis*. Amsterdam: John Benjamins Publishing Company.

Hellinger, M. and U. Ammon. 1996. *Contrastive sociolinguistics*. Berlin: Mouton de Gruyter.

Krzyszowski, T. P. 1990. *Contrasting Languages: The Scope of Contrastive Linguistics*. Berlin: Mouton de Gruyter.

Lado, R. 1957. *Linguistics across cultures: Applied linguistics for language teachers*. Ann Arbor: University of Michigan Press.

Oleky, W. 1989. *Contrastive Pragmatics*. Amsterdam: John Benjamins.

Pan, W. and T. Mun. 2007. *Contrastive linguistics: history, philosophy and methodology*. London: Continuum.

Willems, D. 2004. *Contrastive analysis in language: identifying linguistic units of comparison*. Basingstoke: Palgrave Macmillan.

Xiao, R. and McEnery T. 2010. *Corpus-based contrastive studies of English and Chinese*. New York: Routledge.

**推荐中文书目:**

陈德彰 (编著), 2011, 《汉英对比语言学》。北京: 外语教学与研究出版社。

连淑能, 1993, 《英汉对比研究》。北京: 高等教育出版社。

刘英凯 (编), 2009, 《比较·鉴别·应用: 英汉对比应用研究》。上海: 上海外语教育出版社。

牛保义 (编), 2009, 《认知·语用·功能: 英汉宏观对比研究》。上海: 上海外语教育出版社。



邵志洪（编），2008，《结构·语义·关系：英汉微观对比研究》。上海：上海外语教育出版社。

魏志成，2010，《英汉语比较导论》（第2版）。上海：上海外语教育出版社。

杨自俭、李瑞华（编），1990，《英汉对比研究论文集》。上海：上海外语教育出版社。

杨自俭、潘文国（编），2008，《共性·个性·视角：英汉对比的理论与方法研究》。上海：上海外语教育出版社。

赵世开（主编），1999，《汉语英语对比语法论集》。上海：上海外语教育出版社。

课程名称: 语篇分析

推荐书目:

Cameron, D. 2001. *Working with Spoken Discourse*. London: SAGE.

Paltridge, B. 2012. *Discourse Analysis* (2<sup>nd</sup> Edition). London/New York: Continuum.

Hyland, K. and B. Paltridge (eds.). 2011. *Continuum Companion to Discourse Analysis*.  
London/New York: Continuum.

Jaworski, A. and N. Coupland (eds.). 2006. *The Discourse Reader* (3<sup>rd</sup> Edition). Oxon/New York:  
Routledge.

Johns, R. H. 2012. *Discourse Analysis: a resource book for students*. Oxon/New York: Routledge.

课程名称: 社会语言学

**教材:**

- Fasold, R. 1990. *The sociolinguistics of Language*. (Reprinted 2000) Beijing: Beijing Foreign Languages Teaching and Research Press.
- Wardhaugh, R. 2000. *An Introduction to Sociolinguistics*(3<sup>rd</sup> edition). Beijing: Beijing Foreign Languages Teaching and Research Press.

**推荐英文书目:**

- Coulmas, F. 2002. *The Handbook of Sociolinguistics*. Beijing: Beijing Foreign Languages Teaching and Research Press.
- Coupland, N. & Jaworski, A. 2009. *The New Sociolinguistics Reader*. NY: Palgrave MacMillan.
- Hudson, R.A. 2000. *Sociolinguistics* (2<sup>nd</sup> edition). Beijing: Beijing Foreign Languages Teaching and Research Press.
- Robinson, W.P. & Giles, H. eds. 2001. *The New Handbook of Language and Social Psychology*. Chichester: John Wiley & Sons.
- Spolsky, B. 2000. *Sociolinguistics*. Shanghai: Shanghai Foreign Language Education Press.

**推荐中文书目:**

- 祝畹瑾, 1992, 《社会语言学概论》。湖南教育出版社。